

DOI: 10.18572/2071-1182-2022-1-29-32

Особенности практического применения системы «голубой карты» в Европейском союзе

Егорова Екатерина Никитична,
 доцент кафедры европейского права Московского государственного института (университета)
 международных отношений Министерства иностранных дел Российской Федерации,
 кандидат юридических наук
 katemgimo@gmail.com

Нешадина Наталия Дмитриевна,
 аспирант кафедры европейского права Московского государственного института (университета)
 международных отношений Министерства иностранных дел Российской Федерации
 natalia.neshch@gmail.com

Цель. Анализ некоторых аспектов практической реализации применения системы «голубых карт» Европейского союза в период с 2012 по 2019 г. и прогнозирование перспектив развития регулирования данной сферы.

Методы. В основе решения сформулированной задачи лежит применение аналитических методов к изучению объекта, заявленного в статье.

Результаты. Выявлены проблемы и актуальные вопросы совершенствования правового регулирования на уровне ЕС по вопросам миграции высококвалифицированных работников из третьих стран в ЕС с использованием «голубых карт».

Выводы. Система «голубых карт» в ее текущем состоянии демонстрирует свою работоспособность лишь частично, преимущественно — в одной стране. В долгосрочной перспективе такая ситуация может угрожать целостности Европейского союза, поэтому система требует пересмотра и корректировки с учетом обстоятельств, подтвержденных статистическими данными.

Ключевые слова: голубая карта ЕС, высококвалифицированный специалист, рынок труда, нелегальная миграция, трудовая миграция.

Distinctive Features of Practical Use of the “Blue Card” System in the European Union

Ekaterina N. Egorova
 Assistant Professor of the Department of European Law of the Moscow State Institute
 of International Relations (University) of the Ministry of Foreign Affairs of the Russian Federation
 PhD (Law)

Natalia D. Neshchadina
 Graduate Student of the Department of European Law
 of the Moscow State Institute of International Relations (University)
 of the Ministry of Foreign Affairs of the Russian Federation

Object. Analyzing several aspects of practical use of the “Blue Card” system in the European Union during the period between 2012 and 2019 and predicting the possible development of future regulations in this sphere.

Methods. The solution to the stated problem is based on the application of analytical methods to researching the object of the article.

Findings. Highlighted problems and topical issues of improving legal regulation on EU level in the field of migration of high-qualified specialists from the third countries to EU with the help of the “blue card” system.

Conclusions. The “blue card” system in its current state is demonstrating its effectiveness only partly, mostly within a single country. In the long run such a situation can become a threat to territorial integrity of the union. That is why the system requires revision and adjustment taking into consideration the facts proven by statistical data.

Keywords: EU Blue Card, highly-qualified specialist, labour market, illegal migration, labour migration.